
NELIKVIDNOST JE TEDI NAS PRIZADELA
Smo na začetku novega gospodarskega leta in prav v 
času, ko je največ vprašanj, kako je bilo lani, kako naj 
bo letos in podobno. Ker ob zaključku redakcije še ni bi
la končana letna bilanca, ne moremo poročati o naših 
gospodarskih rezultatih, ki jih pokažejo številke celotne
ga obračuna, da pa bi le vedeli malo več o ocenah lan
skega leta in namerah za letos, objavljamo kratek pogo-

# vor z generalnim direktorjem tovarišem Zdravkom Ra-
• kuščkom.

IZ RAZGOVORA Z GENERALNIM DIREKTORJEM
pustljivi oz. na liniji 
manjših odporov.

Vprašanje:
Okvirni gospodarski načrt 

za leto 1970 je sprejet. Za na
logo smo si zadali povečanje 
obsega in vrednosti proizvod
nje za 15 %, vendar, če je le 
mogoče brez povečevanja šte
vila delavcev. To smo si za
dali tudi že prejšnja leta in 
vendar smo močno povečevali 
število fizičnih delavcev, na
sprotno pa smo ostajali sko
rajda pri istem strokovnem 
kadru. Bo nam mogoče letoš
nji plan doseči z istim števi
lom fizičnih delavcev in brez 
povečevanja števila strokovno 
usposobljenih kadrov? 

Odgovor:
Mislim, da je vprašanje do

bro postavljeno, vendar z 
tnne. rn tem moramo ugo- nekoliko napačnimi ugotovit-
tovitt tudi to, da je proizvod- vam; Število zaposlenih smo 
nja, m to velja za vse obrate, res pove£aij vendar občutno 
v letošnjem poslovnem letu manj kot obseg pro;Zvod- 
naredila več neoprostljivih nje To vam kažejo tudi na.
napak. To predvsem glede slednji podatki: leta 1967 smo

................... ......... ...... ........ kvalitete m dobavnih rokov, g ,512 zaposlenimi ustvarili
trebno subjektivizirali. Ravno tako ca boJT1° n?ora! za tak.e 33,800 (v tisočih ND) dohod-
tako smo v tem letu imeli prepuste v bodočnosti zaostri- k v ]etu i%g smo s 1539
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bili verjetno tudi preveč po- jenjem naše proizvodno gospo
darske problematike. V tej 
dejavnosti in tudi za zasledo
vanje boljših analiz, efektov 
in odločitev, pa mislim, da 
nam bo v tem obdobju že 
služila investicija, v katero 
smo v preteklem obdobju

ganizacij. Mislim pa, da smo 
v letošnjem materilu gospo
darskega plana zelo obširno 
in skrbno pripravili konkret
ne naloge in smernice, če 
bodo naše organizacije iz 
tega programa črpale snov za 
svoje programe in s tem ak
tivirale čim večje število čla
nov kolektiva za izpolnitev 
danih proizvodnih nalog, bo
do s tem skoraj v celoti opra-

vlagali svoje sile, ne samo vile svojo nalogo. Mislim, da

Vprašanje:
V letu 1969 smo se srečeva

li z večjimi težavami na pro
izvodnem, finančnem in po
slovnem področju. Katere so 
bile te težave in kako smo jih 
reševali?

Odgovor:
Znano je, da je bila v pre-

Odgovor:
Gledano v celoti je proiz

vodnja še kar zadovoljivo po
tekala, saj smo približno za 
16% več ustvarili kot lani.

(Točni podatki bodo vidni 
ob končnem zaključnem ra
čunu.) Značilno za lanskolet
no proizvodnjo pa je, da je

teklem letu nelikvidnost jugo- v drugem polletju močno po-

finančne, temveč tudi umske, 
t. j. naš IBM sistem, ki nam 
že daje prve pogoje za hitrej
še in modernejše poslovanje. 
V vsakem primeru pa sem 
prepričan, da bo morala biti 
naša kadrovska in nagrajeval- 
na politika močneje usmerje
na v kakovostno intenzivnost, 
kot pa v širino. Mislim pa, 
da je ta problem v podjetjih 
s starejšo tradicijo nekoliko

slovanski problem številka 
ena. Tudi mi, kot del jugo
slovanske gospodarske celote, 
se tega problema nismo mo
gli obraniti. Iz te težave so 
nastajale v verižnem smislu 
tudi ostale, tako, da smo 
prav zaradi tega v mnogih 
primerih tudi marsikaj nepo-

rastla proizvodnja v starem 
obratu embalaže in avtoelek-

bi te organizacije v konkret
nih nalogah našle boljše 
rezultate, kot pa dostikrat v 
presplošnih diskusijah, ki ni
majo konkretnih osnov. Pri 
tem delu bi se bilo zlasti po
trebno izogniti osebnih gle
danj in konfliktov, kar je v 
nekem smislu morda vzrok 
tudi trenutno ne najboljše 
situacije v naših organizaci
jah.

n

smo v
še precej težav z novo vlože
nimi investicijami in s tem 
v zvezi tudi z reorganizacijo 
podjetja. Mislim pa, da smo 
z našo reorganizacijo vsaj za 
določen čas dali smer za 
močnejšo mobilizacijo na po
sameznih področjih, kakor 
tudi po posameznih smereh 
proizvodnje. Glavna težava v 
preteklem letu in verjetno bo 
to tudi še določeno obdobje, 
pa je da pri razmeroma hi

ti sankcijsko politiko, ker bo 
v nasprotnem primeru trpel 
cel kolektiv.

Vprašanje:
Katero poslovno odločitev v 

letu 1969 ocenjujete kot naj
pomembnejšo?

Odgovor:
Najpomembnejša naša od

ločitev v letu 1969 je prav
zaprav odločitev, ki jo bomo 
občutili šele v letošnjem letu. 
To je zaostritev naših komer-

trem porastu proizvodnje ni- cialnih pogojev, ki so bili v
smo povečevali nivo obratnih 
sredstev.

Vprašanje:
Kljub vsem težavam smo 

Postavljeni plan zmogli. Kako 
je potekala proizvodnja po 
obratih in kateri obrati so 
največ pripomogli k realiza
ciji?

nokem smislu tudi vzrok 
raznim težavam v preteklem

zaposlenimi ustvarili 35,951 
dohodka, lansko leto pa smo 
pri 1630 zaposlenih ustvarili 
46,846 dohodka (točno bo 
znano ob zaključnem raču
nu). Za leto 1970 pa imamo 
planirano doseči 56,660 ND 
dohodka s 1710 zaposlenih. 
To je dokaz, da dohodek na 
zaposlenega raste (dohodek 
na zaposlenega: 1967 — 22,35, 
1968 — 23,36, 1969 — 28,74, 
1970 — 33,13).

Glede kadrovske strukture 
sem pa tudi mnenja, da je 
pritok strokovnih kadrov po

letu. Jasno je, da ta odloči- goj, ki ga je bilo treba ustva-
tev ni bila usmerjena samo 
proti našim kupcem, temveč 
tudi na ukrepe znotraj 
našega kolektiva, tu mi
slim zlasti na zaostritev pri 
normativih zalog, kjer smo

riti tako kvalitativno kot 
kvantitativno. Z novo organi
zacijsko shemo so se že po
kazale razne kadrovske po
manjkljivosti, mislim pa, da 
se bo to še bolj izražalo s šir-

Generalnl direktor Zdravko Rakušček

težji kot pa v novih podjet
jih.

Vprašanje:
Družbenopolitične organiza

cije so prav gotovo pomem-27. avgusta bo poteklo 20 let 
samoupravljanja vSaturnusu

V četrtek, 27. avgusta bo 
Poteklo 20 let od Izvolitve pr
vega delavskega sveta v na
šem podjetju.

20 let ni veliko ln vendar 
beseda samoupravljanje ne 
Pomeni več samo politično ge 
*lo, ki naj mobilizira delovne

gradnjo socializma, ampak ko so bili pred dvajsetimi le
je to stvarnost, v kateri že tl simbolično Izrečeni ključi 
lahko ugotavljamo In ocenju- podjetij delavcem oz. ko so

tiv. Kot pa vemo je v naših 
družbenopolitičnih organiza
cijah »zatišje« in se trenutno 
ne moremo pohvaliti s kako 
posebno veliko aktivnostjo. 
Kako in na kakšen način bi

Vprašanje:
Na ramah katerih kadrov 

in služb bo za uresničitev 
letošnjega plana ležala naj
večja teža?

Odgovor:
Uresničitev zadanih nalog v 

letošnjem letu je odvisna od 
vsakega člana našega kolek
tiva, ker le akcija lahko rodi 
zadovoljujoče uspehe. Zlasti 
pa bo glavno breme za boljše 
izvrševanje naših ciljev na

jemo dosežke, protislovja kot tovarne bile predane delav- naše organizacije aktivirali in vodstvenih kadrih v proizvod- 
tudl pomanjkljivosti. cem v upravljanje. napravili njihovo delo učin- nji, ker ravno na tem področ-

20. julija 1950 Je Izšel za- Kako ln kdaj bomo ta zgo- kovito? ju najbolj občutimo pove-
kon o samoupravljanju, 5. dovlnskl dan proslavili ml, se Odgovor: Čanje proizvodnje in istočas-
septembra pa bo vsa Jugo- bodo samoupravni organi še Na to vprašanje bi naj kon- no velike pomanjkljivosti, ki
slovanska Javnost praznovala dogovorili, ml pa vam bomo kretneje odgovorili predstav- kažejo našo poslovnost v ne-

v naporih za lz- 20-letnlco kot simboličen dan, o tem še kasneje poročali. niki družbeno-političnih or- najboljši luči.
tUudi ln sprosti njihovo ust 
ftvarjalnost



Iz novoletnega 
intervjuja 

s tovarišem Titom
Rad bi povedal nekaj tudi o tem, zakaj sem v govoru v 

Sarajevu nastopil proti tehnokratizmu. V posameznih delov
nih organizacijah v naši državi je bilo precej nezadovoljstva 
zaradi pomanjkljivosti, ki niso bile posledica nekega objek
tivnega položaja, ampak pri posameznih vodilnih ljudeh. Za
skrbelo me je — pa ne samo mene, ampak tudi večino nas 
— zato, ker so ponekod šli po poti ustvarjanja tako imeno
vanih poslovnih odborov, ki bi odločali mimo samouprav
nih organov. To bi lahko zaustavilo nadaljnji razvoj delavske
ga samupravljanja in postopoma peljalo k likvidiranju na
čela njegove popolne demokracije. Vendar pa nisem nikjer 
naletel na take odpore proti delavskemu samoupravlanju 
oz. na ljudi, ki bi dokazovali, da nimamo prav mi, ki zahte
vamo nadaljnji razvoj in izpopolnitev delavskega samouprav
ljanja.

Ondan smo imeli tudi sejo predsedstva ZKJ, na kateri 
je bilo precej govora o tem, kako naj poprimejo komuni
sti v podjetjih. Znan je na primer hud eksces, do katerega 
je prišlo letos v reškem pristanišču. Tudi v drugih krajih, v 
drugih republikah je bila vrsta primerov, da so prenehali 
delati. Toda večina teh primerov ni bila le posledica zlona
mernega hujskanja in sovražnega spodkopavanja, ampak tudi 
po krivdi samih vodilnih ljudi v tovarni. Kajti, vidite, ka
dar pride do tega nezadovoljstva in prekinitev dela v kakšni 
tovarni, potem navadno delavcem dajo to, kar so zahtevali. 
Dobro, zakaj jim tega tedaj ne bi dali tudi brez prekinitve 
dela? Zakaj komunisti in voditelji podjetij pravočasno na
tančno ne pojasnijo, za kaj vse gre? Delovni ljudje, proiz
vajalci morajo biti poučeni o vseh stvareh in to čim temelji
teje. Tedaj ne bodo zahtevali nečesa, o čemer so prepriča
ni, da jim ni mogoče dati, ne bodo si sami sekali veje, na 
kateri sede. Kadar pa vidijo veliko neznank, kadar mislijo, 
da se razne težave ustvarijo kratko malo hotč, tedaj pride 
do takih ekscesov.

Komunisti v podjetjih, v tovarnah morajo pravilno popri
jeti, delavcem morajo nenehno pojasnjevati ne samo vsak 
ukrep, ki ga sprejmejo predstavniški organi, ampak tudi vse 
tisto, kar terja ekonomika podjetja, občine, republike in vse 
države. Vse to je treba dobro pojasnjevati. Naši ljudje so 
znali zategniti pas, kadar je bilo treba. Danes ne vidijo po
trebe, da zategujejo pas. Razumejo, da ne morejo dobiti 
večjega osebnega dohodka, če ne ustvarijo dobička, če tega 
niso zaslužili. Res pa je tudi, da zaradi nelikvidnosti ljudje 
iz najboljših podjetij niso imeli sredstev za izplačevanje za
služkov in v tem je bila velika težava. Vse to je treba dobro 
pojasnjevati.

Ko spoznavamo problematiko v vsej naši državi — po
večini pa gre za podobne težave v vseh republikah, nekih 
izrazitih posebnosti tu ni — vidimo, da se moramo zeilo te
meljito zavzeti za to, da omogočimo solidno poslovanje pod
jetjem in odpravimo vzroke in korenine nelikvidnosti. Tu 
pa ne gre tako za nepokrite investicije kot tudi za način po
slovanja bank in druga vprašanja.

Ko sem bil na obiskih v posameznih podjetjih, sem se 
zmeraj pozanimal tudi za to, koliko je tisti kolektiv dolžan 
drugim. In skoraj zmeraj so mi odgovorili, da so njihove 
terjatve pri drugih večje kot dolgujejo sami. No, kdo pa je 
potlej tu kriv? Vsak pravi, da so mu več dolžni drugi, to se 
pravi, razni kooperanti in partnerji, s katerimi sodelujejo. 
Tega se moramo zdaj resno lotiti in videti, kaj je treba na
dalje storiti.

Zvezni izvršni svet se je lotil nekaterih ukrepov. V pogo
voru z njegovimi člani sem dejal, da bomo morali v letu 
1970 uvesti tudi nekoliko ostrejše nadzorstvo nad uvozom. 
Če na tržišču nastane pomanjkanje kakega blaga ali grozi 
nevarnost, da se bodo zvišale cene, ga je treba uvoziti. Že 
sedaj imamo možnost za take intervencije, imamo zasluže
ne devize in nikomur ne bomo dovolili, da bi izkoriščal mo
nopolni položaj na notranjem trgu. Nasploh se bomo mo
rali ukvarjati s temi podražitvami na tržišču, v prodaji na 
drobno. Morali bomo uvesti strožje nadzorstvo, ker to naj
bolj prizadene najširše ljudske množice.

Absurdno je po mojem mnenju, da v takšnem letu, ko 
je vse tako dobro obrodilo, zvišujemo cene. Od kod to, 
zaradi česa? Normalno je, da cene naraščajo tedaj, ko ni 
dovolj blaga, ko je povpraševanje večje od ponudbe. Pa če
tudi se pokaže, da kakega blaga ni dovolj, ga bomo, kot 
sem že dejal, uvozili. Pri nas pa, če se le kak proizvod po
draži, najsi bo kmetijski ali industrijski, to takoj povzroči 
verižni odmev, če se na primer zviša cena jekla, zakaj se 
morajo takoj podražiti tudi jajca na trgu? Z eno besedo, ta
kega divjanja cen na tržišču ne smemo dovoliti. To moramo 
spraviti v normalne meje. Prav zaradi tega so ljudje naj
bolj ogorčeni. Nastaja vtis, da nismo sposobni tega reši
ti, kar pa ne drži. V letu 1970 se bomo morali s tem resno 
ukvarjati.
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Jubilej
revolucio
narja

27. januarja je tovariš Edvard 
Kardelj praznoval svojo šestdeset
letnico. To je velik jubilej velikega 
človeka — revolucionarja. Njegovo 
življenje je tako polno velikih pri
spevkov za našo socialistično gradi
tev, da skoraj ne moremo reči kaj 
je manj in kaj bolj pomembno. Kot 
kolektiv Saturnusa pa nas s tovari
šem Kardeljem veže še posebna 
vez. Naša nekdanja delavka Pepca 
je njegova zvesta tovarišica In so
potnica življenja.

Za njegov jubilej smo se pridru
žili — pozdravom jugoslovanske 
javnosti z naslednjim pismom:

NAŠ CENJENI TOVARIŠ
KARDELJ!
Tudi delavci Saturnusa smo sreč

ni, da ti ob tvojem življenjskem 
prazniku lahko izrazimo naše iskre
ne, najboljše želje.

Veliko vemo o tebi, o tvojem ve
likem prispevku za našo današnjo 
stvarnost. Rodil si se med delavci, 
Z njimi rastel, delal in ostal del 
njih. Postal in ostal si veliki mislec 
revolucije. Eden od tistih revolu
cionarnih kadrov, ki so pod Titovim 
vodstvom in skupaj z njimi snova
li revolucijo in bili kot veliki 
ustvarjalci prisotni na sleherni 
etapi njenega razvoja. Tvojo mi
sel, tvoj boj za samoupravljanje, 
za demokratični socializem, za vod
no boljše, bolj človeško in napred

nejše, vsrkavajo vsa napredna de
lavska gibanja sveta kot sok in 
vodilo v borbi za humanejše druž
bene odnose.

Vedno si razumel in se boril za 
tisto, kar so delavci čutili v svojih 
srcih. Vemo, da boš tak ostal še 
naprej — delavec revolucionar, po
litik in državnik velikega slovesa, 
ki ne pozna počitka. Ostali bomo 
s teboj in pomagali, da bo tvoje 
delo rodilo še na tisoče sadov.

Ko boš utegnil, pridi spet med 
nas in ponovno ti bomo povedali 
kako te cenimo in kako iskreno ti 
Želimo SE NA MNOGA ZDRAVA 
LETA!

Delavci tovarne 
SATURNUS

Komunisti pred velikimi nalogami
V prvi polovici januarja je 

potekala prva seja republiške 
konference, ki je s svojo teht
no in polemično razpravo na
redila svojevrsten pečat. Kon
kretno je obravnavala zlasti 
nekaj perečih vprašanj poli
tičnega in družbeno ekonom
skega razvoja na Slovenskem, 
zlasti vprašanja, ki nastajajo 
ob uresničevanju reforme, kot 
so inflacija, žarišča socialne 
negotovosti, potreba po na
črtovanju administrativnih 
posegov v gospodarstvu, na
daljnji razvoj samoupravnih 
odnosov, problemi političnega 
sistema, socialna diferenciaci
ja, nerazvita področja v Slo
veniji in vprašanje o dolgo
ročni družbeno ekonomski us
meritvi razvoja v Sloveniji. 
Bila je tudi kritika, da govo
rimo preveč splošno In prepo
časi uresničujemo sprejete 
sklepe.

CK ZK Slovenije je na svo
ji seji kmalu po konferenci 
razpravljal o sprejeti resolu
ciji prve seje konference ZK 
Slovenije. Sklenil je, da bo 
spremljal izvajanje stališč re
solucije, ki je osnova za ak
cijske programe organizacije 
ZK.

Želja je bila po čim večji 
konkretizaciji nalog, kar je 
živ odraz med komunisti 
prevladujočih teženj, da mo
rajo biti naloge določeno 
opredeljene, kdo je zanje od
govoren in do kdaj morajo

biti uresničene. Na takšen 
način je delovni načrt razčle
nil stališča in naloge celotne 
resolucije.

S prvo sejo konference ZKS 
se zaključuje pomembno ob
dobje idejnega in politične
ga boja za razjasnitev in kre
pitev vloge ZK v zadnjem ča
su.

Ustvarjena je idejnopolitič
na podloga, ki je potrebna za 
enotno akcijo komunistov.

Da med sprejetjem resolu
cije In njenim uresničevanjem 
ne bo preveč odmora, CK ZK 
Slovenije poziva vse organi
zacije in vodstva ZKS, da tu
di svoje lastne naloge tako 
predele z določenimi akcijski
mi programi, ki morajo biti 
izdelani najkasneje do 15. fe
bruarja. Znamenje zaostrene 
odgovornosti pa je tudi sklep, 
da bo centralni komite sam 
spremljal uresničevanje tega 
delovnega načrta in da bo na 
naslednji seji republiške kon
ference o tem poročal.

KAKO SE BOMO TE 
NALOGE LOTILI 

KOMUNISTI SATURNUSA?
Resolucija prve seje konfe

rence ZKS je pomemben de

lovni program vseh komuni
stov in s tem tudi nas. Še 
tembolj nas, ker smo dolžni, 
da na področjih, ki jih obrav
nava resolucija res veliko na
redimo. Ne zato, da bo zado
ščeno sklepom CK ZKS, tem
več, da bo zadoščeno našim 
delavcem — vsem nam, čla
nom kolektiva. V to nas pro
blematika in delovne naloge 
naravnost silijo. Borimo se 
s težavami nelikvidnosti, pre
velikimi proizvodnimi stro
ški, delovno in poslovno di
sciplino in navajenim in neob
jektivnim gledanjem na pro
blematiko. Pred nami je na
rejen okvirni gospodarski 
plan našega podjetja za le
to 1970. Postavljen je okvirno 
in vendar višje kot vsi do se
daj in vsebuje dovolj širok 
prostor konkretnih delovnih 
nalog — dovolj za vse komu
niste, dovolj za vse politične 
organizacije, samoupravne or
gane in dovoli za vsakega čla
na našega kolektiva.

V februarju moramo imeti 
konferenco naše osnovne or
ganizacije ZK, kjer bomo 
sprejeli program in se kon
kretno dogovorili o nalogah.

Slavko Gerlica

KJER NI INTERESA ZA INFORMIRANJE NI INTE
RESA ZA SAMOUPRAVLJANJE

2 O L A S SATURNUSA



Posvetovanje 
na Bledu
_ V novembru in v prvi polovici meseca decembra lanske
ga leta smo imeli na Bledu tri komercialna in dva tehnična 
posvetovanja. Tehnična posvetovanja, imenovana tudi kon- 
sultacijski sestanki imajo že pravo tradicijo, podobno pa 
velja tudi za komercialna. Ker obe vrsti posvetovanj kom- 
pletirajo naš odnos do kupcev in drugih poslovnih partner
jev in ker so se komercialna in tehnična posvetovanja do
polnjevala, smo izbrali v ta namen enoten kraj posvetov in 
časovno zapovrstnost posameznih posvetovanj.

Namen vseh teh posveto
vanj je formirati sodoben po
slovni odnos med kupci na
ših proizvodov in nami, kot 
Proizvajalci embalaže in av- 
toopreme. Prizadevamo si 
ustvariti odnos vzajemnega 
zaupanja in pri tem želimo 
razbiti staro poslovno relaci
jo kupec — proizvajalec ter 
hkrati s tem prikazati, da 
smo najboljši in najkvalitet
nejši ponudnik enakih proiz
vodov med različnimi proiz
vajalci pri nas.

Z vsakoletnimi komercial
nimi posveti želimo naše naj
pomembnejše kupce seznaniti 
s komercialno politiko za na
slednje poslovno leto. Na le
tošnjih komercialnih posveto
vanjih smo naše partnerje 
seznanili z določenimi, zanje 
neprijetnimi novostmi, kot so 
Povišanje cen in zaostrenost 
Plačilnih pogojev. Menimo, da 
nam dolgoročni cilji poslov
nih sodelovanj narekujejo po
štenost v teh odnosih in da 
moramo naše kupce vnaprej 
seznanjati z vsemi spremem-

predvidevamo podražitev na
še osnovne surovine — plo - 
čevine in zaostritev splošnih 
denarnih odnosov v celotnem 
gospodarstvu. Prav zato so 
tudi naši prodajni pogoji pri
lagojeni tem novo nastalim 
razmeram in spremembam. 
Za nas in tudi za naše kup
ce, bi bilo mnogo lažje, če bi 
te splošne ocene gospodarskih 
gibanj za letošnje leto, ki pa 
se že uresničujejo, prezrli in 
posvetili pozornost samo oce
ni naših dosedanjih poslovnih 
odnosov! Zapiranje oči pred 
oceno gospodarskih in sploš
nih denarnih gibanj, je prav 
gotovo nesmotrnost, ki ima 
lahko trajne negativne posle
dice na dolgoročne poslovne 
odnose.

Komercialna posvetovanja 
obsegajo tudi obravnavo ce
lotnih odnosov med nami in 
našimi kupci. Namen odkrite 
obravnave vseh problemov ie 
iskanje skupnih, boljših in 
uspešnejših poti k trajnemu 
sodelovanju.

Prof. dr. čavlek in znani nemški strokovnjak za tehnologijo 
•ttesa prof. dr. Grau s soprogo

bami, tudi z neprijetnimi, Lanskoletna komercialna 
ker le-te še posebej lahko posvetovanja (december 1969) 
motijo dobre poslovne odno- so bila deljena v tri skupine, 
Se- Namreč, v letošnjem letu ki smo jih formirali po nači-

DRAGI DRUGOVI IZ SATVRNUSA
pre svega telim, da se zahvalim na pozivu, koji ste mi 

uPutili da u svojstvu predstavnika svoga preduzeča, prisu- 
stvujem komercijalnom sastanku koji se odriao na Bledu 
°d 8—jo. 12, 1969. godine.

Nakon posjete Vašo j tvornici i nakon završenog sastan- 
a\ Ponjeo sam sa sobom najdublje utiske. Knjiga mojih 

PPllepših uspomena dobila je još jednu novu stranica posve- 
cenu Vama. Nadam se. ia če naša saradnja i u sledečim go- 

lnama biti još uspešnija i plodonosnija.
Iskoristio bih ovu prilika da potelim svim članovima 

ašeg kolektiva mnogo, mnogo uspeha i sreče u novo j godi- 
l’ kako u poslavnom tako i u privatnom tivotu.

S Poštovanjem Vaš prijatelj iz »Poljoopreme - Sarajevo«.
Munda Vladimir

Udeleženci zadnjega konsultacijskega sestanka tehničnih kadrov iz industrije za predela
vo in konzerviranje mesa

nu in obliki proizvodnje in 
prodaje pri nas. Ena skupina 
je predstavljala kupce kon
zerv, kupci ostale embalaže

Rcmigijc dr. Karakaš, uprav
nik Zavoda za tehnologijo 
mesa Inštituta za živilsko 
industrijo Novi Sad

so formirali drugo skupino in 
tretjo so predstavljali tisti 
kupci, ki predstavljajo trgo
vino (prodaja izdelkov avto- 
elektrike in embalaže za ši
roko potrošnjo).

Tehnična posvetovanja za
jemajo samo predavanja, ki 
tangirajo prehrambeno indu
strijo. Razdeljena so v preda
vanja, ki imajo skupni naslov 
»meso« in predavanja, s Skup
nim naslovom »sadje in zele-

Dipl. veterinar Sušič, Inštitut 
za tehnologijo mesa Novi Sad

njava«. Za ta predavanja lah
ko trdimo, da so na tem po
dročju pri nas brez primere, 
saj na njih sodelujejo najpo
membnejši strokovnjaki na
ših živilskih inštitutov in tu
jih eminentni eksperti. Letos 
so na njih, razen predavate
ljev iz podjetja, sodelovali še 
predavatelji iz Inštituta za 
prehrambeno tehnoologijo 
(Zavod za tehnnologiju mesa 
i povrča i zavod za tehnolo- 
giju mesa) v Novem Sadu in 
iz Jugoslovanskega inštituta 
za tehnnologijo mesa iz Beo
grada. Predavanja so zajela 
pregled rezultatov doseda
njih sodelovanj na področju 
raziskovanj, ki jih je Satur
nus organiziral skupaj z ome
njenimi inštituti, tekoče na
loge na teh področjih in vrsto 
strokovnih predavanj, ki za
devajo proizvodnjo konzerv. 
Letošnja gosta, predavatelja, 
sta bila Dr. Nehring, direktor 
Inštituta za konzervno tehno
logijo iz Braunscheiga in Dr. 
Grau, direktor Zveznega inšti
tuta za meso iz Kulmbacha v 
ZRN.

Lanskoletna posvetovanja 
so nadaljevanje in logična 
rast pred štirimi leti začetih 
posvetovanj. Na začetku, v 
prvem letu posvetovanj pred 
štirimi leti, smo imeli le ko
mercialno posvetovanje s 
kupci konzerv, v .drugem in 
tretjem letu so se komercial
nim posvetovanjem s »konzer- 
vaši« pridružila še tehnična 
posvetovanja za isto področje. 
V četrtem letu posvetovanj, 
to je v lanskem letu, smo ko
mercialna posvetovanja raz
delili na tri proizvodna in 
prodajna področja. Verjetno 
je realno pričakovati, da bi 
v bodoče tudi tehnična posve
tovanja zajela širši krog kup
cev.
posvetovanja take vrste so 
za mnoga podjetja sorodnih 
panog že ustaljena praksa. V 
našem primeru njihovo uspe
šnost in potrebnost najbolje 
ilustrirajo letošnja posvetova
nja, ki jih je s skupnimi moč
mi organizirala naša konku
renca.

Ce na koncu naredimo pov
zetek, potem ugotovimo, da 
smo s posvetovanji želeli 
predstaviti kar največ tehnič
nih in tehnoloških novosti in 
le-te posredovati našim kup
cem kot najboljši ponudnik.

Kokalj Roman
Za vse, ki jih zanimajo po

drobnosti in uspešnost Posve

tovanj na Bledu, bi informa
tivna služba komerciale prire
dila razgovor. Razgovor bo 
organiziralo uredništvo.

Ing. Nevenka Kekič-Simič, 
Inštitut za meso Beograd

Ing. Filipovič, Inštitut za teh
nologijo mesa Novi Sad

Koristite dom planin
ske sekcije na Mali 
planini. Nočnina za 
vse člane kolektiva In 
svojce 3 dinarje za pr
vo noč, vse nadaljnje 
noči pa 2 dinarja. To 
je lahko vaš najcenej
ši in najprijetnejši izlet 
v naravo. Resnično, 
zdravje čisto zastonj. 
Ključe dobite v ured
ništvu Glasa Saturnu
sa tel. 78.
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Naše nove tiskovine SMIURNUS
Naše podjetje se drugim podjetjem in našim poslovnim 

partnerjem ne predstavlja samo z izdelki, temveč tudi s ti
skovinami, dopisi in raznimi pošiljkami. Najpogostejši ma
teriali, ki navzven predstavljajo neko podjetje in o njem 
dajejo tudi določen vtis so predvsem pisma, dopisni papir, 
ovojnice, računi in dobavnice. Oblikovanost teh materialov 
ilustrira splošno stanje in razvitost posameznih podjetij. 
Oblikovno rešitev osnovnih tiskanic, iz katerih izhaja kasnej
še oblikovanje vseh drugih tiskovin in obrazcev najpogoste
je imenujejo estetski projekt ali »hišni stil«.

Estetski projekt je v naj- sameznih kolektivov. V na- 
več primerih rezultat team- šem primeru smo izbrali spe- 
skega dela več ljudi z različ- cifično pot, ki je prilagoje
nih področij dela znotraj po- na našim razmeram. Biro in-

Novo oblikovana dopisna tiskovina v plavem tisku, ki v 
očeh prijetno deluje in daje videz urejenosti In solidnosti 
podjetja i

formacij in ekonomske pro
pagande je izdelal osnutke 
osnovnih tiskovin bodočega 
hišnega stila in z njimi sezna
nil najodgovornejše ljudi na
šega podjetja. Na osnovi nji
hovih pripomb in sugestij pa 
je izdelal dokončne predloge,

Do sedaj so na novo obli
kovani že računi, odločba o 
razporeditvi na delovno me
sto, novi IBM računi, dobav
nica prilagojena kasnejši 
IBM obdelavi in etikete za 
kartonsko embaliran je kon
zerv v obratu Zalog. Tudi no
vi dopisni papir in kuverte 
so že v skladišču, čakamo le 
še, da poide stara zaloga.

V mnogih primerih dajejo 
prav tiskovine prvi vtis o 
podjetju, zato sodijo prizade
vanja za poenotenje estetske
ga projekta v sklop širših pri
zadevanj za naš »image« o 
podjetju. Image predstavlja 
vsa prizadevanja za vtisnost, 
za sliko najboljšega in naj
kvalitetnejšega ponudnika do 
kupcev. Vse to pa se tudi 
vključuje v priprave za 50. 
obletnico našega podjetja v 
prihodnjem letu. Do takrat 
moramo iz te problematike 
rešiti še vrsto do sedaj zapo
stavljenih problemov. Sem 
sodi tiskanje Kataloga izdel
kov široke potrošnje in Ka
taloga ostale embalaže, po
novno izrisan j e našega za
ščitnega znaka, določitev 
standardov njegove samostoj
ne uporabe in uporabe v 
kombinaciji s karakteristič
nim napisom SATURNUS. 
Končno moramo tudi doseči 
mednarodno registracijo na

Tako izgleda uokvirjeni (»ulovljeni«) simbolični znak našega 
podjetja

šega zaščitnega znaka in ime
na Saturnus, s tem pa doseči 
pravico uporabe kvalitetnega 
znaka (g). Taka registracija 
bi nam bila v posebno pomoč 
pri prodaji avtoelektrike na 
tujih trgih, pa tudi na doma
čem tržišču pri prodaji em
balaže, saj bi tak kvalitetni 
znak pomenil potrditev ugle
da in renomeja na tržišču, 
ki smo ga ustvarili z dose
danjimi prizadevanji za kva
litetno proizvodnjo.

Predstavljamo vam nekaj 
novih tiskovin:

Nova ovojnica je modre 
barve. Ta barva je značilna 
za kovinsko predelovalno in
dustrijo. Za bodoče delo na 
tem področju bo ta barva 
predstavljala osnovno barvo 
hišnega stila. Ovojnica je pla- 
stificirana, kar ji daje sijaj. 
Žepi, notranji žepi ovojnice 
so opremljeni z informativ
nim tekstom in podatki o Sa
turnusu. Ovojnica bo lahko 
razen splošne uporabe služi
la še za reprezentativni mate
rial za letne komercialne po
godbe, razne elaborate, obve
stila in za vse naše doku
mente ob komercialnih in 
tehničnih posvetovanjih.

Kuverta je samolepljiva. 
Pri tej sodobni rešitvi odpa
de vsako običajno ovlaževa
nje ali dodatno lepljenje. Ku
verta ima »okence«, ki od
pravlja izpisovanje naslovov 
na kuverto. To pa pospeši

administrativno poslovanje 
Kuverta je opremljena z na 
šim zaščitnim znakom — ne 
gativna uokvirjena izvedba 
Tak znak deluje bolj suge
stivno in ne »plava« po pro
storu.

Dopisni papir je izveden 
dvovariantno. Ena varianta 
vsebuje podatke o Jugoslo
vanskem Oskarju, druga va
rianta pa je brez teh podat
kov. To pa zaradi tega, ker 
naša dejavnost ni samo pro
izvodnja embalaže, temveč 
tudi produkcija avtoelektrike. 
S tem je omogočeno, da vsak
do, ki uporablja dopisni pa
pir, sam po svoji presoji iz
bere zanj najprimernejšo va
rianto. Dopisni papir je tiskan 
enobarvno, v značilni modri 
barvi. Pri rešitvi je »glava« 
dopisnega papirja nadaljeva
nje ali obdelana variantna iz
vedba grafične rešitve na ku
verti. Razvrstitev podatkov 
»vaš znak«, »vaš dopis«, »naš 
znak« in »datum« je linijska 
in zaradi tega odpade pre
stavljanje valja v stroju pri 
izpisovanju teh podatkov.

Nalepnica s svojo funkcijo 
zamenjuje mnogokrat ne
estetsko ročno pisanje naslo
vov na kuverte večjega for
mata. Kar nalepnica vsebuje 
tudi naš zaščitni znak in os
novne podatke o Saturnusu, 
odpade tudi opremljanje ta
kih kuvert z našim žigom v 
gornjem levem voglu kuverte.
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Aktivni borci, ne sopotniki!
Najavljena zamenjava partijskih knjižic je priložnost, da 

ZK prekine z neaktivnimi člani
Vedno se govori o potrebi, 

da se Zveza komunistov reši 
nekaterih svojih članov. Res 
je, da zaenkrat o tem govo
rijo največ v partijskih vod
stvih, vedno pogosteje pa 
tudi v organizacijah Zveze ko
munistov. Tako so na zadnji 
seji predsedništva ZKJ ugoto
vili, da število tistih članov, 
ki po svojih idejnih oprede
litvah in po svoji politični 
akciji stojijo na položajih, ki 
so nasprotni zvezi komuni
stov, ni majhno.

Čeprav so to že prej ugo
tavljali, pričakovanja, da bo
do ti ljudje sami zapustili 
Zvezo komunistov, niso bila 
izpolnjena. Se več, mnogi od 
njih uporabljajo rdečo knji
žico kot zaslombo za svoje 
delovanje. Zaradi tega je po 
oceni predsedništva potrebno, 
da se organizacije v prihod
njih mesecih osvobodijo ta
kih članov na ta način, da 
jih izključijo iz svojih vrst.

To velja tudi za znaten od
stotek pasivnih članov, ki 
predstavljajo breme za orga
nizacijo, otežkočajo njene ak
cije in pobude, jo delajo 
manj gibčno in učinkovito. 
Kot je pred nekaj dnevi re

kel eden članov mestne kon
ference ZK Beograda, je da
nes vse mšnj potrebna »ba
za«, ki bo od časa do časa 
na sestankih izražala načelno 
podporo. Danes so potrebni 
kadri, ki bodo pripravljeni 
spustiti se v politično bitko. 
Potrebni so aktivni borci in 
ne sopotniki gibanja.

Na temelju dosedanjih za- 
pažanj bi lahko rekli, da je 
Zveza komunistov bolj odkri
to kot kdaj koli prej, razkri
la sovražno dejavnost sil, ki 
zavirajo razvoj in se upirajo 
samoupravljanju. Zveza vse 
bolj zapaža posledice pasiv
nosti, neodgovornosti do par
tijskih sklepov in nedelavno
sti članstva.

Vse to je samo prvi korak. 
Je pa tudi dober temelj, da 
naredi Zveza komunistov tu
di drugega, t. j. da začne v 
letu 1970 odločno idejno raz
likovati v lastnih vrstah in 
da brezkompromisno razčisti
ti z vsemi, ki zastopajo zvezi 
nasprotna stališča.

Razlikovati pa ni mogoče 
na podlagi tega, kdo je za 
politiko zveze in kdo ni, tem
več po tem, kdo se je pri
pravljen za politiko zveze

aktivno boriti. Dejstvo je, da 
je to razlikovanje največje v 
organizacijah, ki so dosledno 
izvajale svoje sklepe Te or
ganizacije lahko služijo kot 
dober kažipot, kako se to raz
likovanje izvaja.

Za leto 1970 najavljena za
menjava partijskih knjižic je 
dobra prilika, da organizacije 
očistijo svoje vrste in da 
okrepijo idejno in akcijsko 
enotnost. V pogovorih o za
menjavi partijskih knjižic

opozarjajo, da ta akcija ni
kakor ne bi smela postati 
kampanja, niti je ne bi smeli 
pojmovati kot čistko. Oprav
ljati je treba kot tekočo na
logo zveze komunistov. Iz
ključevanje, črtanje iz eviden
ce in zamenjava partijskih 
knjižic morajo biti stalno ob
veznost in praksa v idejnem 
delovanju Zveze komunistov. 
To je tudi smisel besed, ki so 
bile izgovorjene na zadnji se
ji predsedstva ZKJ.

Poudariti je treba tudi to. 
da je bilo na tej seji jasno 
povedano, da se omenjena 
stališča ne nanašajo na dol- 
goletnee člane Zveze komuni

stov, ki zaradi bolezni, staro
sti ali izčrpanosti ne morejo 
sodelovati pri rednem partij
skem delu, saj so tudi po do
ločilih statuta ZKJ lahko 
oproščeni teh obveznosti. 
Prav tako se zveza ne želi 
osvoboditi tistih članov, ki s 
svojim osebnim ugledom 
predstavljajo najboljše pro- 
pagatorje politike Zveze ko
munistov v svojem okolju.

To je treba poudariti zato, 
ker imajo mnoge organizacije 
enostranski in krut odnos do 
starih in izčrpanih članov in 
zahtev do njih ne zmanjšuje
jo, temveč jih včasih še po- 

(nadalj. na 7. str.)

NOVOLETNA JEL
KA NA ODDELKU

— Sedaj, ko je že 
debeli mesec mimo 
je to le še spomin, 
vendar lep, prijeten 
spomin na novolet
no praznovanje. Po 
tovarni je bilo več 
novoletnih jelk In 
ta je bila od vseh 
najlepša z najbolj 
simpatičnimi obču
dovalci. Na sliki z 
leve: Šebenik Mag
da, Smodrič Mara, 
Švigelj Jože, Ceš- 
novar Mlel, Zerdin 
Angelca, Podbreznik 
Jelka, Novak Mari
ja
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Hrana, vir energije za življenje in delo
• Razpolagam z nekaterimi podatki o prehrani oz. kako
• se hranimo zaposleni v SATURNUSU. Menim, da je po- 
S trebno o tem spregovoriti nekoliko besed in seznaniti za-
• poslene z razpoložljivimi podatki, ki so bolj zaskrbljujoči 
S kot razveseljivi.

ZAJTRKUJE JIH LE 10%
Z ugotavljanjem števila za

poslenih, ki pred odhodom 
na delo redno zajtrkujejo, 
smo dobili podatek, da je le 
10 % zaposlenih takih, ki 
zjutraj najdejo ali si vzame
jo čas za pripravo in zaužit
je zajtrka. Ostalih 90% za
poslenih pa zjutraj ne zajtr
kuje in prihajajo na delo 
tešče. Nekateri od teh sicer 
Popijejo skodelico čaja, kave 
ali mleka, kar pa seveda ni 
zadovoljivo, saj je za oprav
ljanje dela potrebno več 
energije. Nekaj pa je med 
nami celo takih, ki namesto 
zajtrka popijejo kozarček ali 
tudi kozarec močne žgane al
koholne pijače, kar je zelo 
škodljivo za organizem in 
tudi nevarno za delovno me
sto. Občutek moči po zaužiti 
alkoholni pijači je zelo var
ljiv, saj je splošno znano in 
tudi dokazano, da delovna 
sposobnost po zaužiti pijači 
Pada in prav tako pada tudi 
efekt dela. Alkohol v taki 
obliki ali drugačni je strup 
Jn je zastrupljanje organiz
ma v zgodnjih jutranjih urah 
najbolj škodljivo. Ta navada 
lrna škodljive posledice za 
Posameznika in za delovni 
kolektiv. Se sreča, da ta na
vada upada in jo posamezni
ki spričo spoznanja le opu
ščajo.

nekateri smo zbircni
IN MALOMARNI do

zdravja, nekateri pa 
hočejo prihraniti

DENAR
Torej prihajamo zjutraj v 

Slavnem še tešči in je malica v 
tovarni v času polurnega od

mora prvi obrok hrane — 
tudi zajtrk. Kljub tej ugoto
vitvi pa se dnevno poslužuje 
toplega obroka v tovarniški 
menzi le 1000 do 1100 zapo
slenih. Ostali, skoraj 500 za
poslenih, ne malicajo v 
menzi. Nekateri si malice 
prinesejo od doma, nekateri 
kupujejo sendviče v menzi, 
nekateri pa sploh ne malica
jo. Ne glede na objektivne in 
subjektivne vzroke, ki vpli
vajo, da se 500 zaposlenih ne 
poslužuje toplega obroka v 
tovarniški menzi, lahko za
ključimo, da v glavnem ne 
razmišljamo o vrednosti pre
hrane za naše zdravje, za 
dobro počutje in razpolože
nje ter tudi za uspeh pri de
lu. Še manj pa razmišljamo o 
sestavi hrane in si ne priza
devamo, da bi zaužili res ta
ko hrano, ki jo organizem 
nujno potrebuje. Več ali 
manj se ravnamo zgolj po 
okusu in finančnih sposobno
stih, ne razmišljamo pa o 
kalorični, vitaminski in rud
ninski vrednosti hrane. Vsi 
vemo, da je treba jesti, ker 
bomo sicer lačni, na to nas 
opozarja tudi sam želodec, 
včasih tudi zelo glasno. Da 
smo se količinsko dovolj na
jedli nam pove sam želodec, 
saj je občutek sitosti znak, 
da smo jedli dovolj, oz. da 
smo se najedli. Nimamo pa 
nobenega rezultata za kako
vost hrane. Prav zaradi tega 
moramo na to sami misliti 
in segati po taki hrani, ki 
vsebuje vse potrebne sesta
vine za človekov organizem. 
V obratnem primeru se bodo 
kaj kmalu začele pojavljati 
razne nevšečnosti, kot slabo

počutje, utrujenost, slaba 
odpornost in obolevanje. S 
tem pa ne želim reči, da si 
bomo sedaj dnevno izračuna
vali kalorično in ostalo vred
nost dnevno zaužite hrane. 
Brez dvoma pa lahko sami 
pazimo, da bomo zaužili čim 
bolj pestro hrano. Ne sme 
nam biti vseeno, če bomo 
jedli dan na dan isto, več ali 
manj le s kruhom bogato 
hrano. Tempo življenja se iz 
dneva v dan povečuje in res
nično nam iz dneva v dan 
bolj primanjkuje časa za 
pripravo dnevnih obrokov 
hrane. Zaradi tega segamo v 
glavnem po kruhu in mesnih 
izdelkih, kar pa ne vsebuje 
vseh, za normalno delovanje

organizma in duha, potrebnih 
snovi.

TOPLA MALICA JE GLEDE 
KAKOVOSTI NAJCENEJŠI 

OBROK
Topli obrok v tovarniški 

menzi vsebuje vse potrebne 
sestavine po postavljenih in 
zdravstveno utemeljenih nor
mativih. Tudi pestrost je do
kaj velika. Res pa je, da so 
okusi zelo različni in da za
radi tega ni moč pripraviti 
vedno tako malico, ki bi od
govarjala po okusu prav 
vsem zaposlenim. Ce bi se 
zavedali pomena toplega ob
roka, malice za naš organi
zem, bi se prav gotovo vsi 
abonirali. Verjemite mi, da

te moje besede niso reklama 
za našo družbeno prehrano, 
pač pa popolnoma objektiv
na ugotovitev z zdravstveno 
in tudi ekonomsko utemelji
tvijo. Zavedajoč se pomena 
družbene prehrane, predvsem 
pa toplega obroka za zdrav
je in uspešno delo zaposle
nih, so nekatera podjetja že 
postavila zahtevo, da se vsi 
zaposleni poslužujejo tega 
obroka v njihovih obratih 
družbene prehrane. Izuzeli so 
le zaposlene, ki imajo razne 
prebavne motnje in že pred
pisano dijeto. Verjetno bo 
kazalo tudi v našem podjet
ju sprejeti, če ne prav tako 
vsaj podobno stališče. Premi
slimo!

Fani žužek

To je posnetek izpred več kot 11 let. Prostor je isti in v večini tudi koristniki naše 
menze, le da so danes vsi malo težji, kar je tudi krepak dokaz, da je hrana zelo dobra
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Iz mladinskega
V lanskem letu je mladin

ska organizacija prav lepo de
jala in smo bili nad njenim 

elom vsi navdušeni. Nenado- 
f13 Pa je ta dejavnost prene- 
a*a in je začela razpadati. 
zr°k temu je bil odhod dveh 

najbolj prizadevnih članov to- 
Varniškega komiteja. Zaradi 
neurejenih odnosov in nerazu- 
•bevanja do njunega družbe- 
?° Političnega dela, sta od- 

a iz tovarne Prošek Franci, 
Predsednik TK ZMS in njegov 
aajbližji sodelavec Resnik 

rečo, član sekretariata TK. 
odstvo aktiva je prevzela 

Mtr|e Majda, sekretar TK.
ajda nekdaj sila aktivna in 

Prizadevna, se je nekaj časa 
trudila, ker pa sama le ni 
ogla vsega je polagoma tu- 

l.°na odnehala in tako smo 
Prišli v leto 1970 brez vsake 
cjavnosti mladinske organi- 
cije. Z namenom, da bi ta 
C1?°r Prokinili in v MO spet 

Preddi vrste, smo se 7. janu- 
aija sestali predstavniki ZMS 

Predstavniki vodstva pod

jetja, prisoten pa je bil tudi 
predsednik Mestne konferen
ce ZMS tov. Miklavčič Borut. 
Dogovorili smo se, da je nuj
no v kratkem sklicati sejo 
Tovarniškega komiteja, pri
praviti program dela za leto 
1970 in pričeti s pripravami za 
letno konferenco mladine Sa
turnusa, kjer bi izvolili tudi 
novo vodstvo. Do tedaj pa bo 
vodstvo organizacije prevzel 
tov. Ižanc Marjan. Prisotni iz 
vodstva podjetja tov. Karla 
Novak, Jože Arh in ing. Božo 
Alič so obljubili vsem, ki bo
do aktivno delali in prek njih 
celotni organizaciji vso pod
poro in tudi dejansko pomoč.

Teden dni kasneje se je že 
zbral TK MO ter se nekaj 
drugih mladih, ki so priprav
ljeni sodelovati. Kadrovsko 
je bil TK že precej okrnjen, 
saj je med letom šlo nek^j 
mladincev k vojakom, nekate
ri pa so prenehali z aktivnim 
delom zaradi drugih vzrokov. 
Tako je bilo potrebno posta
viti tudi novo začasno vod
stvo posameznih komisij.

aktiva
Izobraževalno komisijo bo 

vodila Vojska Breda iz kem. 
laboratorija, kulturno komisi
jo Novak Elvira iz montaže 
OTP, športno komisijo Kosec 
Jože iz OTP, komisijo za in
formacije pa Urbančič Jože. 
Vsak od njih bo do nasled
nje seje pripravil program de
la svoje komisije, Martinčič 
Edo pa bo pripravil uvodni 
del in splošna načela. Nere
šeno je ostalo še vodstvo ide
ološke komisije in vodstvo 
Zaloga. Zato bo program ide
ološke komisije pripravil 
Ižanc Marjan in uredil, da bo
do programi zbrani v celoto 
in dani v razpravo med mla
de. Obenem s programom bo
do posamezni vodje kadrov
sko sestavili svoje komisije, 
tako, da bo tudi po tej stra
ni že pripravljeno za konfe
renco, ki naj bi bila v mese
cu februarju.

Zaželimo in omogočimo tem 
mladim čim več uspeha!

Miloš Mikolič

DOBER ZAJTRK
— DOBER DAN
Dober zajtrk pomeni dober 

začetek dneva. Zajtrk je zelo 
važen obrok, morda najvaž
nejši od vseh. Po nočnem po
čitku je telo naravno osveže
no, živci in mišice spočiti, te
lo mora dobiti hrano, da dobi 
moč za delo ali igro.

Raziskave so pokazale, da 
je mladina, ki je dobila obi
len in kvaliteten zajtrk, sku
paj z ostalimi obroki imela 
krite dnevne prehrambene 
potrebe, za razliko od mladi
ne, ki je pičlo zajtrkovala, ali 
pa sploh ne.

ZAKAJ JE POTREBEN
ZAJTRK?
Po dobrem zatrku je orga

nizmu zagotovljena energija, 
ki je potrebna do kosila. Uči
telji so opazili, da dober 
zajtrk preprečuje nervozo. 
Ravno tako v uradih ali na 
delovnih mestih v proizvodnji 
izboljšuje razpoloženje, vpli
va na priljubljenost, poveču
je delovno sposobnost in vpli
va na zdravje in videz člove
ka.

Mnenja, da opuščanje zajtr
ka zmanjšuje težo, so napač

na. Pravzaprav dosežemo s 
tem prav nasprotno, ker se 
po slabem zajtrku pojavlja 
sredi dopoldneva slabost. Da 
bi jo preprečili, ljudje kaj ra
di jedo slaščice. To povzroči 
izgubo apetita za kosilo. 
Ljudje, ki ne zatrkujejo, po
gosto tudi ne kosijo, a se ven
dar redijo in izgubljajo pri
vlačen videz. Dopoldanske sla
ščice vsebujejo mnogo kalo
rij, organizem pa ne dobi sno
vi, potrebnih za zdravje. Ugo
tovljeno je, da Imajo vsi, ki 
opuščajo zajtrk večje težave 
s previsoko telesno težo kot 
tisti, ki zajtrkujejo.

Prav gotovo ne drži, da ni 
časa za zajtrk. Časa je dovolj. 
Kako ga razporedimo, pa je 
stvar posameznika. Za dober 
izdaten zajtrk je treba vstati 
20 do 30 minut prej. Pogosto 
sl domišljamo, da potrebu
jemo spanje bolj kot dober 
zajtrk. Dvomljivo je, če nekaj 
minut spanja res izda toliko 
kot dober zajtrk. Res pa je, 
da se vsem, ki si privoščijo 
izdaten zajtrk napor izplača, 
ker imajo več energije in v 
zvezi s tem boljše razpolože
nje in višjo delovno storil
nost.
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Ali res samo avtomo 
bile kupujemo?

O našem avtoparku in avtomobilih malokdaj pišemo, za
to pa o njih večkrat godrnjamo. Posebno kadar zvemo, da 
smo kupili nov avtomobil vse vprek modrujemo, da je to 
iuksus in da bi prav gotovo še naprej koristili starega. Res 
je, da avto ni stroj za izdelovanje škatel, je pa za izdelova
nje in prodajo škatel tudi nujno potreben. Pozabljamo, da 
je transport del proizvodnje in samo njena podaljšana roka. 
Tudi, če prevaža delavce, strokovnjake in poslovne ljudi, se 
to dela le zato, da se zagotovi sredstva za proizvodnjo in 
prodajo proizvodov. To se pravi, da je transport zelo po
memben za potek proizvodnje.

Poglejmo kaj pravi o tem 
vodja našega avtoparka tov. 
Vidmar Ciril:

Sedmo leto teče, odkar 
sem v tovarni vodja avto
parka. Ko sem prišel, so 
bili avtomobili v zelo slabem 
stanju. Bili so stari, izrablje
ni vozovi, ki so rabili drage 
denarje za vzdrževanje, pa še 
niso bili varni.

Zato sem najprej predlagal, 
da se za obnovo avtoparka 
nameni več sredstev, vsaj to
liko, da bi lahko vsako leto 
zamenjali en star avtomobil 
z novim. To bi bilo veliko 
ceneje kot pa drago plače
vanje popravil. Po dolgem 
času je v ta namen bilo na
menjenih nekoliko sredstev.

Najprej smo se usmerili v 
ureditev tovornih avtomobi
lov. Uspelo nam je, da smo 
stare tovorne avtomobile za
menjali za nove, ki pa so 
sedaj tudi že stari s precej 
tisoč prevoženimi kilometri. 
Večina jih je prevozila že čez
200.000 km. Njihovo uporab
nost smo podaljšali z menja
vo motorja in ureditvijo pod
vozja, tako da bodo lahko še 
nekaj časa služili svojemu 
namenu.

Problem za sebe so bili in 
so še osebni in poltovomi 
avtomobili. Ko sem prišel v 
tovarno, so bili poltovorni 
avtomobili že stari in v glav
nem dediščina Agroindusa iz 
Zaloga. Za vzdrževanje teh 
avtomobilov smo porabili ve
liko denarja, tako da bi za ta 
denar lahko nabavili že dva 
nova avtomobila, saj so vo
zili 10—12 let in smo menjali 
stroje, podvozje in ostalo, pa 
so še vedno ostali stari vo
zovi. Odločili smo se, da 
bomo rešili ta problem s 
prodajo starih avtomobilov 
in nabavo novih. Na kredit 
smo kupili nove, in sicer 
TAM 2000 in dva kombija 
IMV super B, enega za 
prevoz tovora, drugega za 
prevoz oseb, ki se pa lahko 
preuredi tudi za prevoz to
vora. Imeli smo namen kupiti 
uvožene, vendar je bila nji
hova cena tako visoka, da bi 
dobili za ta denar pri nas 
dva, sicer ne tako kvalitetna, 
vendar primerna avtomobila, 
za kratke relacije v Sloveniji 
in bližnji Hrvatski. Na žalost 
smo slabo računali in že 
sedaj lahko ugotovimo, da bi 
bilo bolje kupiti dražje in 
boljše avtomobile. Bil pa je 
še drug problem: uvožene 
avtomobile bi morali plačati 
takoj, kar pa naše podjetje 
ni bilo v stanju izvršiti.

V obratu Zalog je bil v 
začetku en sam avto, in sicer 
kombi, ki je služil najrazlič
nejšim namenom. Ker se je 
tovarna širila in je bilo ugo
tovljeno, da z enim avtomo
bilom ne moremo dalje sle

diti potrebam teh prevozov, 
smo kupili dva Peugeota 
(pežoja) tipa karavan 404, ki 
sta noč in dan na cesti. Pre
važata naše servisne tehnike, 
ki rešujejo proizvodne pro
bleme v tovarnah, ki so kupci 
naših konzerv, doma pa pre
važata orodje, malico itd. in 
sta zato vsestransko uporab
ljiva in izkoriščena.

Na žalost pa ne more biti 
avto pri toliki vožnji dolgo 
pri življenju, zlasti če prevozi 
letno 80—90.000 km. Naša dva 
avtomobila sta veliko prevo
zila. Prvi je prevozil že
290.000 km, drugi pa bo 
kmalu dosegel 200.000 km in 
to brez večjih popravil ali 
karambolov. Mislim, da nji
hovim šoferjem lahko samo 
čestitamo! Pri takem izko
ristku moramo že misliti na 
nabavo novih avtomobilov, 
sicer bomo ostali v obratu 
Zalog, upravi in komerciali 
brez prevoza. Kdor pa gospo
darsko ocenjuje, ve, da takš
na tovarna kot je Saturnus 
ne more in ne sme biti brez 
učinkovitih prevoznih sred
stev. V tem primeru velja 
dober avto prav toliko kot 
stroj, saj je v gospodarskem 
oziru avto prav tako potre
ben. Imeli smo tudi proble
me z dostavnimi in osebnimi 
avtomobili za potrebe direk
torja, komerciale in strokov
nih služb.

Razpolagali smo s starim 
Mercedesom, na katerem so 
bila izvršena že vsa mogoča 
popravila, tako da je postalo 
vsako nadaljnje vzdrževanje 
negospodarsko. Prevozili smo 
z njim še 80.000 km, nato pa 
smo ga prodali. Zopet ni bilo 
denarja za nakup novega, 
zato smo dobili stari Merce
des 300 za malo denarja. Z 
njim smo prevozili 180.000 km 
in smo ga nato za še kar 
dobro ceno prodali.

Po prodaji tega avtomobila 
smo končno kupili novi plavi 
Mercedes 200, s katerim sva 
z Maroltovim Lojzetom pre
vozila 170.000 km. Ker se 
nesreči na cesti ne da vedno 
izogniti, ga je doletela smola 
in karambol. Pri tem se je 
avto razbil tako, da za nas ni 
bil več uporaben in smo ga 
prodali zavarovalnici Sava za
3.400.000 s. din.

Zdaj smo že več kot pol 
leta pri enem samem avto
mobilu Mercedes 250, s ka
terim smo prevozili že
80.000 km. Razširitev poslo
vanja in borba za tržišče ter 
kupca terja mnogo večjo 
obdelavo tržišča kot doslej, 
zato ni čudno, da me vsi 
sprašujejo, kdaj bomo kupili 
kaj novega, zaradi česar bi 
bile lahko naše akcije zunaj 
podjetja hitrejše in učinko
vitejše.

Ker nam denarja primanj

kuje, smo poiskali najprimer
nejšo rešitev tako, da smo se 
dogovorili s Tomosom v 
Kopru, s katerim imamo 
dolgoletne poslovne odnose, 
da pri njih kupimo 3 Citroe
ne, in sicer: osebnega za
strokovne službe in vodstvo 
podjetja, druga dva pa sta 
dostavna, tako kot sta sedaj 
Peugeota (Pežoja) za obrat 
Zalog.

Zaradi take odločitve je 
slišati vprašanja zakaj Citro
ene, zakaj ne kombijev itd.

Vsa dosedanja vprašanja, 
zakaj Mercedes, zakaj Citro
en, je treba tolmačiti na go
spodarski način. Izkušnje 
kažejo, da je nakup dražjega 
vozila gospodarnejše, zlasti, 
če je s ceno povezana boljša 
kakovost in tehnika vozila. 
Poleg tega pa je tudi asor- 
timan domače proizvodnje 
avtomobilov takšen, da nudi 
le lažja vozila, ki za potrebe 
podjetja, ko prevozijo avto
mobili tudi do 100.000 km 
letno, niso primerni. Cilj 
nakupa določene znamke vo
zila ni v želji delavcev pod
jetja, ki se v njih vozijo, da 
se postavljajo v vozilu pod
jetja. Cilj takšnega nakupa 
je v gospodarnosti, varnosti, 
udobnosti (ker se z njim 
vozi na dolge relacije in na 
delo), trajnosti, hitrosti, za
radi manjših izgub časa itd.

Vsi, ki drugače mislijo, naj 
se obrnejo na tehnični odde
lek, komercialno službo, la
boratorij, nabavo ali kateri
koli oddelek, ki koristi 
prevoz in bodo podrobneje 
zvedeli koliko morajo delavci 
teh služb potovati, pod kakš
nimi pogoji in zakaj. Zvedeli 
pa bodo tudi, kako težko je 
dobiti prevozno sredstvo in 
koliko škode se s tem po
vzroči podjetju. Z lastnim 
vozilom gre malokdo na pot, 
morda le na krajše relacije 
in to le poleti, toda ko na
stopi jesen in zima se te 
vožnje težje opravljajo zara
di slabih pogojev vožnje. 
Težko pa je tudi po celo
dnevni vožnji lastnega vozila, 
prisostvovati sestanku, raz
pravljati in odločati, nato pa 
se zopet vračati in voziti 
avto. Mislim, da se moramo 
temu izogibati in naj vsakdo 
opravlja tisto delo, za katero 
je določen. Prevoz in skrb, 
da člane našega podjetja, ki 
jih vozimo, zdrave pripelje
mo na cilj in domov, pa sta 
naši.

Mislim, da je dovolj reče
no: za malo denarja malo 
muzike. Zato prenehajmo s 
tem, kakšen avto, do sedaj 
se je vedno pokazalo, da je 
ob nakupu drag avto še 
vedno cenejši, boljši in daljša 
je njegova življenjska doba 
kot pri cenejšem avtomobilu, 
ki je vedno nesiguren in v 
delavnicah.

Nerad pišem in nisem vajen 
takega pisanja, toda upam, 
da mi je vsaj delno uspelo 
razjasniti probleme in težave 
v avtoparku glede voženj in 
nakupa novih avtomobilov.

V letu 1970 želim vsem šo
ferjem sreče, zdravja in uspe
hov ter boljšega sodelovanja.

Ciril Vidmar

Med ostalo emabaiažo izdelujemo tudi rezervoarje za oljne 
peči. Te smo začeli izdelovati pred enim letom in vse kaže, 
da bodo postali naš redni proizvod. Izdelujemo jih več vrst 
za več podjetij oljnih peči, z nekaterimi pa prav sedaj te
čejo pogovori. Na dan jih izdelamo 1200 in če bodo poiz
kusi za izboljšanje postopka dela uspeli, jih bomo z istim 
številom delavcev naredili veliko več. Na sliki Mavec Ivanka 
in Okoren Pavla

Konzerve za izvoz 
v obratu TMI

Med finalnimi izdelki obra
ta Tovarne mesnih izdelkov 
v Murski Soboti so tudi kon
zerve, ki jih izdelujejo največ 
za izvoz v vzhodne, v zad
njem času pa tudi zahodno
evropske države.

V letu 1969 smo Jugoslo
vani izvozili 6.000 ton mesnih 
konzerv v SSSR in pri tem 
je bila TMI udeležena s 
4,500 kg mesnega zajtrka 200 g 
in 30.000 kg CORNED BEEF 
M E AT — CMB 400 g. Celoten 
aranžma je potekal preko 
skupnega izvoznika, receptu
re, organoleptično in bakte
riološko kontrolo pa je 
opravljal Jugoslovanski inšti
tut za tehnologijo mesa iz 
Beograda. Tržišče SSSR za
hteva v zadnjem času izred
no zahtevne trojne konzerve, 
tako z organoleptičnega vidi
ka, kot tudi bakteriološkega. 
Močno so se tudi povečale 
norme glede embaliranja in 
označevanja kontrole emba
laže.

Letos se je obrat TMI pre
cej uveljavil na angleškem 
tržišču s polkonzervno šunko 
1 libra v pločevinki mando- 
linske oblike; tako šunko v 
Angliji popularno imenujejo 
PICNIC. »GAVRILOVICEM« 
in »BELJEM« pod trgovsko 
in kvalitetno oznako »GA- 
LETY«.

PICNIC je prvovrsten pro
izvod iz 1—3 kosov mesa od 
slaninskih šunk z majhnim 
dodatkom želatine. Končni 
proizvod ima lepo obliko 
mandoline in je meso v ce

loti prekrito s plastjo želeja, 
ki se reže skupaj z mesom. 1 
Meso mora biti lepo svetlo i 
rožnate barve, žele pa povsem 
prozoren in kompakten.

Pri tem proizvodu smo 
vpeljali hitro metodo sala- 
murjenja in zorenja mesa z 
vbrizgavanjem slanine v žilo 
in direktno v mišičnino.

Izvoženih je bilo 60.000 kg 
šunk oziroma 130.000 kosov.

Obrat Tovarna mesnih iz
delkov bo verjetno tudi v 
prihodnjem letu obdržal obe 
izvozni tržišči, vendar na ka
ko povečanje asortimana ne 
moremo računati, ker je ve
čina strojev v konzervnem 
oddelku že zastarela, tako 
tehnološko kot tudi tehnično.

(Iz internega glasila TMI)

VEČJE MOŽNOSTI ZA IZ
VOZ MESA IN KOZERV
Na posvetovanju proizvajal

cev, predelovalcev in izvozni
kov, ki je bil decembra 1969 
na iniciativo Inštituta za zu
nanjo trgovino v Beogradu, 
je bilo govora tudi o možno
stih izvoza govejega in svinj
skega mesa v letu 1970. Ugo
tovili so, da se kažejo ugod
ne možnosti za povečanje pro
izvodnje in predelavo mesa 
— s tem pa tudi izvoz.

Rečeno je bilo, da se bo po 
predvidevanjih v letu 1970 iz
vozilo najmanj 25.000 ton 
svinjskega mesa ln 35.000 ton 
konzerv.

(Tanjug)
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Pismo 
Nove škatle

OB PISMU NOVE ŠKATLE 
VABIMO TUDI DRUGE 
ČLANE K SODELOVANJU 
Nekajkrat se je oglasila Sta

ra škatla, ki je na primeren 
način kritično in tudi pohval
no obravnavala določene stva
ri iz našega življenja in dela 
v tovarni. No, sedaj pa se je 
oglasila še, dosedaj neznana, 
NOVA ŠKATLA. Za nas v 
uredništvu je to razveseljivo, 
$aj potrebujemo dopisnike iz 
proizvodnje, potrebujemo 
mnogo drobnih in večjih in
formacij iz življenja in dela 
naših članov kolektiva. Po
zdravljamo tudi Novo škatlo 
in želimo, da bi ime »Nova« 
dobro opravičevala z zanimi
vimi in aktualnimi dopisi in 
da bi bila še boljša od Stare. 
Torej, konkurenca je, želimo 
ic mnogo srečne roke in 
veliko posluha za problemati
ko. Obenem pa vabimo k so
delovanju vse druge člane ko
lektiva. Vemo, da je veliko 
stvari, ki nas motijo In za 
katere obenem že vidite bolj- 
So rešitev. Napišite na papir 
in ne imejte skrbi s pisavo ali 
slovnico, lažje bom prebral 
vaše pisanje, kot pa pisanje 
zdravnikov. Vsak vaš prispe
vek bomo objavili — le če ne 
boste ravno na koga stresali 
svojo trenutno jezo zaradi 
Povsem vaših osebnih stvari. 
Vsak prispevek bomo tudi ho
norirali. Več boste pisali, pe
strejše bo naše Glasilo in po
gosteje bo lahko izšlo. Sode
lujte!

PISMO NOVE ŠKATLE
Ko sem prebral pismo STA

RE ŠKATLE sem si zaželel, 
da bi tudi jaz postal dopisnik 
Glas Saturnusa in to pod oz
nako NAVA ŠKATLA. Ce ne 
boste uganili kdo sem, se 
bom po objavi sam prišel 
javit z duplikatom. Za prvič 
vam bom bolj malo napisal, 
za kasneje pa bom poskušal 
zbrati več snovi.

Danes to!
Pisarne embalaže so se pre

selile v skladišče polizdelkov. 
Stisnjene ob steni za velike 
skladovnice zabojev s poliz
delki. Pod je tu ves jamast 
in ko se zaboji prestavljajo 
je zelo nevarno, da se ne pre
vrnejo na pisarniške prosto
re in s tem poškodujejo pi
sarno in ljudi, ki v njih de
lajo. To je res zelo nevarno 
in treba bo kaj storiti.

V spodnjem oddelku, kjer 
transporterji prevažajo mate
rial in izdelke iz dvigala 
prek proge po neograjenem 
dvižnem mostičku, je tudi ze
lo nevarno. Videl sem že, da 
je transporter zapeljal mimo 
in z vozičkom vred padel na 
progo, če se to zgodi viličar
ju, ki tudi tu vozi, bo nezgo
da prav gotovo hujša. Mislim, 
da bi se to dalo odpraviti s 
preprosto trdno ograjo.

Za danes le toliko in na 
koncu lep pozdrav ter veliko 
uspeha pri delu.

Nova Škatla

ODDELEK TISKARNA
V decembru je proizvodnja potekala ma I. in III. la

kirni liniji v treh izmenah, na II., IV., VII. tiskarskem 
stroju v dveh izmenah, dočim je proizvodnja na VIII. in 
IX. tiskarskem stroju potekala samo v eni izmeni, kakor 
tudi v vseh ostalih oddelkih priprave dela tiskarne.

Postavljeni plan smo dosegli cca 81 %. Da postavljenega 
Plana nismo dosegli, so vzroki predvsem 'v zakasneli do
bavi potrebnih lakov. Zaradi tega smo bili prisiljeni po
stavljeni plan večkrat spreminjati. Na majšo proizvodnjo 
Je vplival tudi zelo nizek procent večjih naklad naročil, 
kl so iz meseca v mesec manjše, obratno pa raste procent 
btanjših naklad, s tem pa zmanjšujemo proizvodnjo in 
bustotek dosega plana.

Za proizvodnjo smo v decembru porabili 27.740 rednih 
■J’ nadur je bilo opravljenih 2.130,50, dopustov je bilo 

•472 ur, na bolniške izostanke pa je odpadlo 2.704 ur. 
zhodov je bilo 54,50 ur, upravičeno plačanih je bilo 72 ur, 
Pfavičeno neplačanih pa 64 ur.

V decembru je bila III. izredna seja DSDE. Na tej seji
Sledse obravnavale pripombe in pritožbe članov naše DE

e na novi tarifni pravilnik. Nadalje je bilo določeno, 
na nočna izmena odpade, ter bo zato od 1. 1. 1970 dalje 
ost r3 *"• IH- 'n IX. linija v dve izmeni, dočim na 
b0ta ‘It linijah samo v 1 izmeni. Tiskarski stroj št. V. ne 
N r|V6^ obratoval, ker je bil izločen iz strojnega parka.

balje je bilo govora še o drugih zadevah.
2g ^Prečni procent preseganja norme v naši DE je bil

za 0 4mCta ie bil° 0,70 %, vendar bi bil ta procent lahko 
le manjši, če bi kakovost alu. pločevine odgovarja-

zahtevam. Novih kadrov nismo sprejeli.

fJlAS SATURNUSA, glasilo delovnega kolektiva tovarne 
SaturnuSj Ljubljana, Ob železnici 16, tel. 313-666. — 
Ureja uredniški odbor: Marjan Bajc, Ižanc Marjan, 
Slavko Gerlica, Slavko Vrzel, Jože Švigelj — Odgovorni 
u redni k: Slavko Gerlica, tel. 313-666 78 — Tisk CP Go

renjski tisk Kranj — Rokopisov ne vračamo

Vojaki

pišejo

Spoštovani urednik!
V začetku bi se vam najlep- 

še zahvalil za obe novoletni 
darili in vsem tistim, ki so 
pripomogli k njima. Obeh 
sem bil zelo vesel, saj jih ni
sem pričakoval.

Novo leto sem preživel v 
kasarni, ker sem bil na dolž
nosti. Toda vseeno sem se 
imel kar dobro. Z nekateri
mi najboljšimi kolegi smo 
zbrali denar in si kupili je
dačo in pijačo. Ob polnoči 
smo si voščili novo leto, tako 
da je nastala »gužva«. To 
sem izkoristil in odšel spat, 
ker sem komaj stal na nogah. 
No, pa nisem dolgo spal. So 
me kmalu zopet spravili na 
noge.

Na koncu lahko rečem, da 
sem Novo leto kar dobro pre
živel.

Še enkrat se vam najlepše 
zahvaljujem za darila.

Lep pozdrav članom kolek
tiva

Milan Lamnik

Spoštovani urednik!
Po dolgem času se vam zo

pet oglašava iz Vipave, kjer 
služiva vojaški rok. Sedaj sva 
že stara borca, saj nama te
če že štirinajsta krivina. Ta 
čas sva preživela dokaj do
bro, saj sva bila skoraj 7 me
secev na terenu in to z ma- 
šinama. Čas na terenu nama 
je hitro minil, saj je bilo 
dosti lepih trenutkov in zaba
ve. Bilo pa je tudi veliko tež
kih in nevarnih situacij. Ko 
sva se vrnila s terena sva 
mislila na dopust, toda za 
enkrat ga ne moreva dobiti. 
Hrana je bila dobra, če ne bi 
bilo v jedilniku preveč zelja, 
makaronov in sira. Te hrane 
sva pojedla že blizu enega 
vagona. Z vremenom sva za
dovoljna samo vipavska bur- 
ja je večkrat prehuda.

čestitava vam k Novemu 
letu 1970 in vam želiva še ve
liko delovnih uspehov in 
uspešnega poslovanja v pod
jetju

vaša sodelavca Homec 
Franc in Curk Stane 
V. P. 1427/7 Vipava

Pozdravljava tudi vse rem- 
ce, ki se trenutno nahajajo 
v JNA in jim želiva čimprejš
njo vrnitev domov.

Spoštovani urednik!
Pišem vam iz Pule, kjer slu

žim vojaški rok. Oprostite, 
ker vam do sedaj nisem nič 
pisal, toda preden se človek 
privadi na nov način življe
nja preteče nekaj časa. Sedaj 
sem se odločil, da vam napi
šem par vrstic.

Tukaj v Puli ni težko slu
žiti vojsko, ker ni snega in 
tudi mraza ni hudega, dočim 
je poleti tu zelo vroče. Disci
plina je tu v kasarni strožja 
kot marsikje drugod. Sem 
izvidač. To je zelo zanimiv

rod vojske, pa tudi naučiš se 
lahko veliko, če si zainteresi
ran. Hrana je odlična, toda 
kljub temu sem precej kilo
gramov pustil na poligonu. 
To naj bi bil kratek opis živ
ljenja v JNA.

Na kraju bi vas še prosil, 
ako bi mogel dobivati Glas 
Saturnusa v vojsko, ker me 
zelo zanima življenje v Satur
nusu in njegov napredek.

Obenem želim vam in vsem 
sodelavcem in sodelavkam 
srečno, zadovoljno in uspe
hov polno novo leto 1970.

Lep pozdrav
Milan Završnik 
V. P. 2581/3 Pula

Dragi urednik!
Odločil sem se, da se vam 

javim in se vam že v začetku 
zahvalim za denar in za 
novoletno darilo, ki sem ga 
bil zelo vesel in se vam zanj 
najlepše zahvaljujem.

Prejel pa sem tudi vaš ča
sopis in sem videl, da je ve
liko spremenjenega v tovarni, 
odkar sem jaz vojak. Sedaj 
pa bi vam zaupal samo še 
nekaj, da se vidimo v sredini 
februarja, a ostalo pa je vse 
še tajnost —... 
samo ne moja ...

Na kraju pa bi vam zaželel 
mnogo uspehov v letu 1970, 
čeprav malo kasno, a iz srca.

Vojak
Pate Srečko

Dragi urednik!
Dajprej se vam najlepše 

zahvaljujem za poslani de
nar. Sedaj sem se že kar pri
vadil na vojaško življenje. 
Tukaj je precej Slovencev, 
tako da nam ni preveč dolg
čas. Drugače mi gre kar do
bro, samo zima je tukaj zelo 
huda in nas kar malo zebe. 
Do konca vežb mi je ostalo 
še 14 dni, osmega februarja 
bom namreč delal izpit za šo
ferja. Kakor pravijo bom po
tem odšel kam v prekoman- 
do. Hrana je tukaj zelo slaba, 
skoraj vsak dan je zelje.

Skoraj vsako nedeljo grem 
tudi v mesto. Knjaževac to je 
majhno mestece. Po ulicah pa 
namesto avtomobilov hodijo 
osli. Pišem kar v postelji, za
to oprostite pisavi. Pozdravi
te vse delavce v obratu Zalog, 
posebno pa vse na 2 liniji.

Lepo vas pozdravlja vaš 
nekdanji delavec

Završnik Jože 
V. P. 7275/3 
Knjaževac,
Srbija

Dragi fantje!

Vesel sem, da ste se le ma
lo bolj ogreli za pisanje in 
upam, da bo tudi naprej ta
ko. Oprostite, ker vaša pisma 
objavljam tako pozno, vendar 
se ne da drugače. Še mi piši
te in kmalu se vrnite med 
nas.

Urednik

(Nadalj. s 4. str.) 
večujejo. To so običajno 
ljudje, ki so najboljša leta 
svojega življenja posvetili 
partiji, ki so se borili za 
njene ideale in ki so globoko 
povezani z njenimi cilji. Take 
poglede in občutke imajo še 
danes. Mnogi želijo preživeti 
celo svojo dobo v ZK in do 
konca prispevati k njenemu 
delu, čeprav samo simbolič
no.

Na žalost se nekaterim ta 
ljudska želja ne izpolni. Pri
siljeni so izvrševati obvezno
sti enako, kakor njihovi mlaj
ši tovariši. Da pa jih ne bi 
klicali na odgovornost in kaz
novali, sami, brez svoje kriv
de, zapuščajo zvezo in se lo
čujejo od -tega, čemur so 
najbolj in krepko vdani. Na
mesto, da bi dobili priznanje 
za svoje dolgoletno delova
nje, so na ta način kaznovani.

(Glasilo KOLEKTIV)

STARA FOTOGRAFIJA — To jc nekdanja embalaža s trans
misijo In celo vrsto jermenic. Res, da je fotografija stara 
več kol 30 let, pa se nekateri stroji, ki so na njej še 
vedno najdejo v sedanji embalaži. Fotografijo je prinesel 
Sluga Vlado
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Novi sistem pakiranja 
sterilizirane hrane Ocene konzerviranega sadja in zelenjave

Zadnjih nekaj let, kakor pi
še strokovni tisk, je znana 
ameriška firma iznašla in pa
tentirala dva nova sistema 
pakiranja, ki sta zrevolucionl- 
rala konzerviranje hrane v 
posode. Govori se o pakira
nju, katerih osnova je poli- 
propilen.

Te posode se lahko sterilizi
rajo v avtoklavu in lahKo 
učinkovito ščitijo konzervira
ni proizvod proti svetlobi in 
kisiku. Tu so mišljene pred
vsem fleksibilne in močne po
sode. Fleksibilne posode so 
narejene iz polipropilena, alu
minija, polipropilenskega in 
poliestrskega filma, od kate
rih zadnji ščiti zunanjo stran. 
Močne posode so oblikovane 
z brizganjem in se lahko pol
nijo, varijo in stelizirajo na 
konvencionalnih linijah za 
pločevinke iz bele pločevine.

LINIJE
ZA ZAMRZOVANJE
Z naraščajem prebivalcev, 

raste tudi potreba po čim 
večjih zalogah konzervirane 
hrane. Ta problem se je do- 
sedaj reševal v glavnem s 
hlajenjem in globokim zmr
zovanjem. V Evropi prehram
bena industrija in privatne 
firme, v glavnem kopujejo 
zmrznjeno meso iz Argenti
ne in zmrznjene ribe iz Atlan
tika. Toda razhlajevalne lini
je so zelo drage in hrana 
izgubi nekaj svojega okusa. 
Poleg tega je zmrznjena hra
na omejena na specializirane 
prodajalce, ki imajo možnost 
shranjevanja te vrste hrane. 
Zahteva pa tudi hitri proces 
prodaje, ker mast in aroma 
tudi na hladnem mestu zgub
lja okus in se kvari.

Veliko prehrambenih arti
klov, v deželah, ki so z njimi 
bogate, se težko prodajo in 
se jih mnogo pokvari, med
tem ko drugod vlada lakota. 
Strokovnjaki te firme so že
leli dati skromen prispevek 
k reševanju tega problema in 
pri tem opustiti klasične 
konzerve, ki prav gotovo ne 
zagotavljajo dovolj dobro 
konzerviranje. Resnica je, da 
so se od leta 1810, ko je Fran
coz Aper kot prvi uporabil 
za sterilizacijo pločevinasto 
dozo, študije za poboljševa- 
nje tega načina konzerviranja 
nadaljevale v neskončnost.

Kovinski okus kositra, sle
di, ki jih pušča sulfoamidna 
kislina mesa in laki dajo svo
jevrsten okus hrani, ki moti 
potrošnika.

PLOČEVINASTE ŠKATLE
Pločevinaste škatle imajo 

to slabost, da rade rjavijo, 
kar povzroča poroznost in 
daje škatli videz nekakovosti. 
Še naj večja težava pri ploče
vinastih škatlah pa so pregib
ni deli pokrova na mestih, 
kjer se stika z vzdolžnim ši
vom. Pogosto se pojavijo ze
lo majhne oddrgninc, ki so 
vzrok kvarjenja vsebine. Po
drobnih slabosti, ki jo ima 
pločevinasta konzerva je še 
več zato so narejene obširne 
študije z vsemi obstoječimi 
plastičnimi materiali, ki bi po 
možnosti prišli v poštev pri 
zamenjavi bele pločevine.

Polipropilen je idealni pla. 
stični material za konzervira
nje hrane, ker je popolnoma 
atoksičen in brez plastifika- 
torja; edina slabost je ta, da 
propušča ikisik in svetlobo.

Problem so rešili tako, da 
so polipropilen laminirali — 
prekrili — z tankim slojem 
aluminija a na zunanji stra
ni je prevlečen tanek sloj po
liestra, ki ščiti aluminijasto 
plast pred mehaničnimi vpli
vi. Ta troplastni laminat je 
pokazal odlično odpornost 
proti svetlobi in kisiku.

OMEJENA PROIZVODNJA
S konzervami iz tega mate

riala je bilo opravljenih ve
liko poizkusov, ki so vse teh
nološke postopke klasične 
konzerve, odlično vzdržale. 
Ti poizkusi so bili opravlje
ni v letih 61, 62 in 63 in še 
danes ne kažejo nobenih zna
kov kvarjenja. Po dolgih pre
izkusih je omenjena ameri
ška firma že dala v prodajo 
prehrambene proizvode, pred
vsem na bazi mesa, rib in ze
lenjave. Sedaj že razmišljajo, 
da bi ta sistem konzervira
nja organizirali v tistih de
želah, ki proizvajajo prehram
bene artikle po zelo nizkih 
cenah in so oddaljene od ve
likih tržišč (meso v Argenti
ni, ribe v Peruju).

Proizvodnja teh produktov 
je za enkrat še omejena, ker 
se morajo skonstruirati po
sebne mašine za kuhanje in 
stiliziranje.
(PRIVREDNI PREGLED)

Center za potrošnike Zavo
da za ekonomiko gospodinj
stva SR Srbije In Osnovna 
zbornica v Beogradu so oce
njevali konzervirano sadje In 
zelenjavo. Ker so podjetja, 
katerih izdelke so ocenjevali 
tudi potrošniki naše konzerv
ne embalaže in ker nas tudi 
kot potrošnike konzervirane
ga sadja in zelenjave zanima 
njih kakovost, objavljamo re
zultate ocenjevanja.

Na osnovi pokazateljev or- 
gansko-optičnih, kakor tudi 
kemijske in mikrobiološke 
analize, je strokovna komisi
ja dodelila najvišjo nagrado 
»zlati zmagovalec« mešani 
marmeladi »Budimka« Požega 
in mareličnemu džemu istega 
podjetja. Diplome so dobili 
jagodov in breskov džem to
varne Vočar, češnjev kom
pot Konzerveeksport (Sko
pje) in slivov džem tovarne 
PIK Bosanka (Doboj).

V skupini konzervirane ze
lenjave sta bili dodeljeni dve

PRETEKLO LETO
VENDARLE USPEŠNO
Bili so potresi, pomanjka

nje električnega toka, podra
žitve in veliko pomanjkanje 
denarja, vendar konec koncev 
leto 1969 le ni bilo tako sla
bo.

To potrjujejo statistični po
datki, po katerih je obseg 
proizvodnje v industriji pora- 
stel za 12%. V kmetijstvu za 
7%, v gradbeništvu pa je bi
lo zmanjšanje za 8%. V indu
striji je bilo povečanje za 
12% doseženo le s 3,7 % po
večanjem števila zaposlenih, 
kar je zelo dober rezultat.

Uvoz je bil povečan za 17 %, 
s čemer se je pestrost blaga 
zelo povečala. Promet v trgo
vinah na drobno je prodaja 
po obsegu povečana za 9%, 
po vrednosti pa za 18%, kar 
je dokaz, da se potrošnik vse 
bolj orientira na kvalitet
nejše in trajnejše blago. Na 
povečanje kupne moči prebi
valcev je vsekakor močno 
vplivalo povišanje osebnih 
dohodkov za 15%, če odšte
jemo splošno podražitev ar
tiklov, so osebni dohodki de
jansko porasli le za 6%. Po
trošniški krediti so se pove
čali za 15%, hranilne vloge 
pa za 37%. Med pomembne 
uspehe lahko prištejemo tu
di 22 milijonov nočitev tujih 
turistov, kar je za 30% več 
kot leta 1968.

naj višji nagradi in sicer kom
binatu »Grocka« in tovarni 
»Nektar«. Diplome so bile 
podeljene naslednjim: PIK
»Progres« iz Prizrena za ma
rinirano mešano solato, fabri- 
ka »Zora« Mol za ajvar, »Vi- 
taminka« iz Banjaluke za 
grah in PIK »Neretva« za vi- 
taminizirani koncentrat raj- 
čice. Drugo mesto sta dobila 
samo dva proizvoda zelenja
ve, tretje mesto pa je zase
dlo 34 proizvodov, od katerih 
23 za zelenjavo in 11 vzorcev 
sadja. Ocena »zadovoljuje« je 
dobilo 57 artiklov, a izločenih 
je bilo 23.

Zaradi nizke ocene so bili 
izločeni kompot »Vočara« iz 
Beograda, paprika v olju to
varne »Zora« Mol, jagodov 
džem tovarne »Konzervaeks-

port« iz Skopja, kisle kumari- j 
ce »Bosanka« iz Doboj a, češ- { 
n jev in jagodov kompot in še 
10 izdelkov raznih podjetij.

Zaradi premajhnega % slad- j 
kor j a so bili izločeni nasled
nji artikli: marelični kompot 
»Konzervaeksport« iz Skopja, 
marelični džem »Gročke« iz 
Beograda ter višnjev kompot 
»Save« iz Bjeljina. Zaradi ne
pravilne biološke sestavine so 
bile izločene šipkova marme
lada »Bosanka« Doboj in ma
relični džem »Grocka« Beo
grad.

Zelo so zanimiva primerja
nja med ocenami konzervira
ne ozimnice v Ljubljani in 
Beogradu. Ocene se ne razli
kujejo, pa čeprav so okusi de
gustatorjev različni.

(PS Tanjug)

KOLEDAR PROSTIH SOBOT — Narisani kvadrati označu
jejo vse proste sobote v letošnjem letu. Vsi prosti dnevi in 
nedelje in državni prazniki pa so podčrtani

% •

Imel sem srečo, da sem naš prostor za odlaganje smeti 
našel tako urejen, to je resnično prava redkost. Kljub 
opozarjanju transporterji, zlasti popoldan in ponoči smeti 
ne odlagajo v ta kason za transport, ampak jih raztresajo 
široko naokrog tako, da je za njimi treba še krepko delati

UDELEŽITE SE MNOŽIČNEGA POHODA NA STOL
Letos 22. februarja bo peti spominski množični po

hod na najvišji vrh Karavank, Stol (2236 m), v spomin 
na veliko bitko, ki jo je vodilo 40 partizanov jeseniško- 
Cankarjeve čete z 2000 Nemci in domačimi izdajalci.

Kljub težkim pogojem se množičnega spominskega 
pohoda na zasneženi Stol udeležuje vedno večje število 
navdušenih prvoborcev, kurirjev, lovcev, tabornikov, 
smučarjev, planincev, alpinistov, gorskih reševalcev in 
in vodnikov. Vsak udeleženec, ki se enkrat udeleži tra
dicionalnega pohoda na Stol prejme bronasto spomin
sko značko, vsi, ki se trikrat udeležijo pa prejmejo sre
brno spominsko značko.

Peti zimski množičen pohod na Stol bo v nedeljo, 
dne 22. februarja. Vsi udeleženci se bodo v soboto, na 
predvečer pohoda, zbrali v Valvazorjevem domu pod 
Stolom, v nedeljo pa bo skupni pohod pod skrbnim in 
varnim vodstvom izkušenih gorskih reševalcev. To bo 
prva letošnja prireditev visoko v gorah v .počastitev 25- 
letnice osvoboditve.

Planinci — ljubitelji gora, udeležite se!

JANUAR
1 č NOVOtf TO

6 I MOJMIR
7 S ZDRAVKO 9 
e Č MAKS
9 P JULIJAN 

f77 | GREGOR

12 P TATJANA 
11 T VERONIKA 
1* S SREČKO p

1« P TOMISLAV 
17 S ANTON

70 T BOŠTJAN 

22 C CINI ©

□ . lil--m
7 S N TATJANA

29 C TRANC
30 P MARTINA 4
| VANJA

FEBRUAR

2 P MARIJA

4 S BOJANA
5 C AGATA
6 P OORA nTs »simi*

11 S ZVEZDANA
12 C DAMIJAN
13 P KATARINA P
14 S VALENTIN 
1» N VESELA

16 P DANILO
17 T SILVIN
11 S DRAGA

70 P LEON
[71 S HUNA.
12 N MARJETA

23 P MARTA
24 T MATIJA

26 C ANDREJ
27 P GABRIEL

1,’B^S IfANOfR

MAREC

3 T MILENA
4 S KAZIMIR

6 P DANICArr i a e
9 P FRANČIŠKA

10 T 40 MUČENCEV
11 S KRIŠTOF
12 č GREGOR
13 P KRISTINA
14 S MATILDA P
15 N KLEMEN

17 T JERICA 
II S EDVARD

m s niNEDUT 
JU^NJ/ASlLU^

23 P SLAVA 9

29 S MINKA 
26 C MAKSIM 
77 P RUPERT 

fjels JANEZ 
7» N Vf UKA NOČ

2 C FRANC
3 P HELENA 

Pfs izinoR

7 T RADIVOJ 
I S ALBERT 
9 C TOMAŽ

14 T VAL ERI J AN 
19 S HELENA

ff3s KONRAD

21 T SIMEON
22 S LEONIDA

27 P USTANOV. OF 
21 T PAVEL 4

30 C KATARINA

P PRAZNIK O E1 A 

N ALEKSANDER

S DAN ZMAGE

T PANKRACIJ 
S SERVACIJ 1 
C BONIFACIJ

I BINKOŠTI

70 S BERNARD 
C 0. LET. JLA $

m s zeljko

ta

T DRAGICA

č AVGUŠTIN
P MAGDALENA
S MIHCA

1 P RADOVAN

4 C FRANC •
5 P VALERIJA6 S ZDENKO

I P MEOARO 
t T PRIMOŽ

10 S MARJETA
11 C SREČKO
17 P ČEDOMIR 9

G3* S-A.N,T™.
14 N METOD

17 S GORAZD
18 C BOGDAN 
IIP JULIJANA O^JSNENAD
22 P AHAC
23 T KRESNICA
24 S JANEZ 
29 C HINKO 
76 P GRUDAfTl* TMA

1 S 60G0SLAV
2 C MARIJA
3 P NADA •
4 B DAN BORCA 
* N ANTON

6 P DUŠICA
7 T CIRILIN METOD

9 č VERONIKA
10 P LJUBICA

tul S OLG* p
17 N MOHOR

11 P DRAGAN 
14 T FRANC
19 S VLADIMIR

tBs MIROSLAV 9
19 N VINCENC1-

20 P MARJETA
21 T ZORKA
12 B DAN VITI 
JJ č BRANISLAl 

^^PJIRISTINA

27 P SERGEJ

29 S MARTA
30 C KRU AN
31 P IGNAC

4 T DOMINIK 
9 S MARIJA

7 P KAJETAN

10 P LOVRENC p
11 T SUZANA
12 S KLARA 
11 C LILIJANA 
14 P DEMETRIJ
f! MARIJA

17 P RADIVOJ

19 S LJUDEVIT
20 C BERNARD

s ,
74 P JERNEJ 
26 T LUDVIK
26 S BERNARD
27 C ZLATKO 
71 P AVGUŠTIN

30 N RO/A

31 P RAJKO

SEPTEMBER

1 C DARIJA

7 P MARKO 
B T MARIJA P

10 č DAN MOR. JLA

14 P JELENKO 
19 T NIKOOIM *3
16 S LJUDMILA
17 č FRANČIŠKA

21 P MATEJ
22 T MAVRIČU 4
23 S SLAVOJKA
24 C NAUJA

76 S JUSTINA
77 N KOZMA DAM.

28 P VENCESLAV
29 T MIHAEL

5 P MARCEL

7 S DAN ART. J L.
8 C BRIGITA
9 P ABRAHAM 

tul«: danih

14 S NEDELJKO S 
19 C TEREZIJA

20 T IRENA
21 S URŠKA
22 C ZOHISLAVA 4
23 P SEVERIN
24 S RAFAEL 

W " °**U\
26 # LUCIJAN 
27' T SABINA 
78 S SIMON

30 P SONJA 6 
Piš BOLFTNK

NOVEMBER
1 N DAN MRTVIH

2 P DUŠANKA

4 S DRAGO
5 C ZAHAR 

• LENART Pdfij
» N BOGOMIR 

9 P NEVENKA
10 T ANDREJ
11 S MARIIN

11 P STANISLAV ® 
(ujs POKIMAVA

18 P JERICA 
17 T GREGOR 
II S MILKO
19 C ELIZABETA
20 P SREČKO
21 S MARIJA 4
22 N CILKA

23 P KLEMEN

7S S KATARINA 
26 č KONRAD 
77 P BERNARD

30 P ANDREJ

1 T MARIJAN
2 S BLANKA

4 P BARBARA 
STOJAN_

7 P URBAN 
B T MARIJA 
9 s vali Kija 

10 C SMILJAN 
UP DANIEL

E3 ai,i,-a.13 N LUCIJA

16 T KRISTINA 
16 S ALBINA

22 T DAN JLA
23 S VIKTORIJA

fT3s STIIAI

26 p Živko 
21 T TOMAŽ
30 S EVGEN
31 č SILVESTER


